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اژه ای خبر داد
سه سال حبس برای وزیر سابق دولت رئیسی

حجت الاسلام محسنی اژه ای روز گذشته )سه شنبه( در جریان سفر به استان 
کهگیلویه وبویراحمد، در دانشگاه یاسوج حاضر شد.

اژه ای طی ســخنانی در این نشست دانشجویی گفت: معیار ما در عمل، باید 
مرّ قانون باشــد؛ ممکن است شما بگویید که یک قانون ضعیف و ناقص است 
و یا متناســب با زمان حال نیست؛ در این خصوص راهکار آن است که قانون 
را اصلاح کنیم؛ نمی توانیم قانون را کنار بگذاریم و بگوییم هر کس به سلیقه 

خود عمل کند؛ آیا با این فرض، دیگر می توان عدالت و نظم را حاکم کرد؟
رئیس دســتگاه قضا گفت: برخی از شما دانشجویان در سخنانتان گفتید که 
در برخورد ها تفاوت و تبعیض وجــود دارد؛ من هم در مواردی اجمالاً قبول 
دارم، اما توجه داشته باشید که الزاماً نمی توان در قبال همه مجرمان به یک 
نحو عمل کرد؛ در مواردی فردِ محکوم اظهار ندامت می کند و در مقام جبران 

برمی آید.
قاضی القضــات تصریح کرد: در مقوله دانه درشــت ها که مورد تاکید شــما 

دانشجویان است، ما برخورد بدون اغماض و منطبق با مرّ قانون داشته ایم.
در همین قضیه وزیر سابقی که اشاره کردید )گفتنی است سوال دانشجویان 
در مورد پرونده وزیر سابق جهاد کشاورزی بود( بررسی ها و محاکمات انجام 
گرفت و نامبرده به ســه ســال حبس محکوم گردید؛ در کل، در این پرونده 
برای ۸ نفر اعم از وزیر و معاون وزیر، حکم صادر شــد که اخیرا با درخواست 

اعمال ماده ۴۷۷ از ناحیه محکومین مواجه شده ایم.
حجت الاسلام محســنی اژه ای اظهار کرد: در قضیه چای دبش نیز این خودِ 
دولــت و قوه قضائیه بودند که موضوع را کشــف و پیگیری و اطلاع رســانی 
کردنــد. در این موضوع، در ابتدای امــر، موضوع به معاون اول رئیس جمهور 
گزارش شد و آقای مخبر این موضوع را پیگیری کردند و اقدامات مقتضی را 
در قبال عناصر دخیل در قضیه مزبور اعِمال کردند. همچنین بازرســی ویژه 
دفتر رئیس جمهور و واجا نیز موضوع را پیگیری کردند و سازمان بازرسی کل 

کشور بعنوان زیر مجموعه قو قضائیه نیز به موضوع ورود پیدا کرد.
رئیــس عدلیه افزود: در این پرونده عدد بزرگی بالغ بر ســه میلیارد و ۷۰۰ 
میلیــون دلار مطرح اســت و تاکنون ۴۵ نفر در این خصــوص تفهیم اتهام 
شده اند و از تعداد بیشتری نیز تحقیقات به عمل آمده است؛ همچنین در روز 

گذشته در رابطه با پرونده مزبور دو وزیر سابق احضار شدند.
وی افزود: علی ایحال پیرامون این پرونده، ده ها و صد ها اســتعلام و بازرسی 
صورت گرفته اســت و جز به جز این موارد بررسی شده است؛ همچنین این 
پرونده در مرحله صدور قرار نهایی بود که اسناد جدیدی در خصوص آن اعم 
از مُهر های جعلی کشف شد که باید پیرامون آن ها نیز بررسی هایی دقیق به 

عمل آید.
حجت الاسلام محســنی اژه ای طی سخنانی در اجلاســیه شهدای طلاب و 
روحانی استان کهگیلویه و بویراحمد نیز گفت: امروز دشمنان با شبهه افکنی 
و القائات دروغین، در صدد هســتند تا دلبستگی نسل جدید ما به ارزش های 
دینی و انقلابی را کمرنگ کنند؛ در اینجا وظیفه خطیری بر عهده ی روحانیت 
اســت که به تبیین گری بپردازد و اذهان نسل جدید را نسبت به توطئه های 

دشمن، روشن سازد.
رئیس دســتگاه قضا گفــت: اگر خدای ناکرده یک نفــر در لباس روحانیت، 
اقدامی خلاف انجام دهد، به پای همه روحانیون تمام می شود لذا باید نسبت 
به حفظ شــأن والای روحانیت بسیار اهتمام داشت؛ امروز وظیفه کارگزاران 
نظام به خصوص کارگزارانی که در کســوت روحانیت هستند، بسیار خطیر 

است.
حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای در پایان گفت: مردم ما استحقاق 
خدمــت بی منت را دارند و اگر خدای ناکرده نتوانیم به آن ها خدمت بی منت 
کنیم، باید نزد خداوند متعــال و خود مردم که همواره پای ارزش های نظام 

ایستاده اند، پاسخگو باشیم.

رئیس کل دادگستری استان کرمان خبر داد
باز شدن پرونده فساد مالی در باشگاه کرمانی 

رئیس کل دادگستری اســتان کرمان از تشکیل یک پرونده با موضوع اتهام 
فساد مالی در یکی از باشگاه های فوتبال در استان کرمان خبر داد.

به گزارش فارس، حجت الاســلام والمســلمین ابراهیم حمیدی در تشریح 
جزییات این خبر اظهار داشــت: پس از کســب گزارشــی از سوی سازمان 
اطلاعات سپاه استان کرمان مبنی بر وقوع فساد مالی در یکی از باشگاه های 
لیگ برتری استان کرمان بلافاصله رسیدگی به موضوع در دستور کار دستگاه 

قضایی قرار گرفت.
رئیس کل دادگستری استان کرمان افزود: در این رابطه چند نفر از مسئولان 
ســابق این باشگاه تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند و تحقیقات تکمیلی در 

این رابطه ادامه دارد.
وی اعلام کرد: تخلفات صورت پذیرفته مربوط به ســال ۱۴۰۰ و قبل از آن 
اســت و در این رابطه در زمستان سال گذشته پرونده ای در دستگاه قضایی 

استان کرمان تشکیل شده بود.
حجت الاسلام حمیدی خاطرنشان ساخت: در این رابطه همچنین روز )شنبه 
۲۲ اردیبهشــت ماه( پنج نفر از افراد در کمیته داوران و اعضای فدراســیون 
فوتبال، ســازمان لیگ و یک روزنامه نگار ورزشــی جهت ادای توضیحات به 

دستگاه قضایی استان احضار و دعوت شده اند.
رئیس کل دادگســتری استان کرمان مبارزه با فســاد را خط قرمز دستگاه 
قضایی اعلام کرد و هشــدار داد: دستگاه قضایی بدون اغماض با افراد مفسد 

در هر پست و جایگاهی برخورد خواهد کرد.
وی عنــوان کرد: باتوجه به اینکه پرونده در مراحل تحقیقات اولیه قرار دارد، 
اطلاعات تکمیلی در این رابطه از ســوی روابط عمومی دادگســتری استان 

اطلاع رسانی خواهد شد.

آخرین خبر از محکومیت فائزه هاشمی
وکیل فائزه هاشــمی گفت: من طی ۳ روز گذشــته به ملاقات ایشان رفتم 
و وضعیت موکلم مشابه افرادی اســت که مشغول تحمل محکومیت قطعی 

شده اند.
محمدحسین آقاسی وکیل فائزه هاشمی، درباره آخرین وضعیت موکل خود 
گفت: پرونده خانم فائزه هاشــمی در حــال ادغام محکومیت ها و صدور رأی 
جدید اســت. اطلاع دارید که وقتی کســی محکومیت های متعددی داشته 
باشــد این محکومیت ها باید تجمیع شود و من از دادگاه تقاضا کردم که این 

محکومیت ها تجمیع شود.
وی در گفتگو با ایلنا، افزود: فعلا پرونده در شعبه ۳۶ دادگاه تجدیدنظر است 
و منتظریم چه رأیی صادر می شــود و مجازات ایشان به چه صورتی خواهد 
شد. البته یکی از پرونده هایی که منتظر رأی هستیم به احتمال زیاد مشمول 
عفو رهبری شده که آن عفو به صورت عمومی بوده نه به صورت خاص. چون 
اتهامی که مبنی بر اجتماع و تبانی به ایشــان وارد شــد، در محدوده زمانی 

ایامی بود که رهبری نسبت به آن عفو عمومی دادند.
این وکیل دادگستری درباره اتهامات پرونده هایی که در آنها قرار بر صدور رای 
است، گفت: سه تا چهار پرونده بود که خانم هاشمی در آنها محکومیت های 
متعددی داشــت. از جمله تبلیغ علیه نظام و اهانت به مقدسات بود که ۳۷ 
ماه حبس داشتند که مقدار زیادی از آن را تا به حال تحمل کردند و منتظر 

هستیم که ببینیم در ادغام پرونده ها چه اتفاقی می افتد.
آقاســی درباره آخرین وضعیت فائزه هاشمی در زندان گفت: من طی ۳ روز 
گذشــته به ملاقات ایشــان رفتم و وضعیت موکلم مشــابه افرادی است که 
مشــغول تحمل محکومیت قطعی شــده اند. احتمال دارد که در اواخر هفته 

آینده دادگاه چه رایی صادر می کند.

عدلیه

هشدار جدی معین الدین سعیدی 
درباره تقسیم استان سیستان و بلوچستان

معین الدین ســعیدی تاکید کرد: هر طرحی در خصوص 
تقسیم استان سیستان و بلوچستان بدون رعایت ملاحظات 
مردم، نخبگان، دانشمندان و علمای معزز استان محکوم به 

شکست است.
به گزارش ایسنا، دو روز پیش بود که سیدمحمد حسینی 
معاون ســابق پارلمانی رئیس دولت ســیزدهم از تقسیم 
اســتان سیستان و بلوچســتان در کنار ۲ استان تهران و 

کرمان خبر داده بود.
معین الدین ســعیدی نماینده چابهار در مجلس شــورای 
اسلامی در جلســه روز گذشته )سه شنبه( صحن مجلس 
در تذکری تاکید کرد: هر طرحی در خصوص تقسیم استان 
سیستان و بلوچستان بدون رعایت ملاحظات مردم نخبگان 
دانشمندان و علمای معزز استان محکوم به شکست است.

وی افزود: هر تلاشــی در راستای کمرنگ کردن نام زیبای 
بلوچستان خطایی نابخشودنی اســت؛ زاهدان و سراوان و 
خاش و ایرانشــهر و چابهار همگی جزئــی لاینفک از نام 
نامی بلوچستان هستند. اجازه دهید این طرح و اساسنامه 
سواحل مکران با کار کارشناسی و وقت مکفی بررسی شود 

نه اینگونه با سراسیمه و شتاب زده.
این نماینده مجلس در پایان گفت: از کسانی که در روزهای 

سخت سیل کنار مردم بودند بی نهایت سپاسگزارم.

تذکر میرتاج الدینی درباره تحقیق
و تفحص از حقوق های نجومی

نماینده تبریز خواستار ارجاع هرچه سریع تر گزارش تحقیق 
و تفحــص از حقوق های نامتعارف و نجومی برای قرائت به 

صحن علنی شد.
به گــزارش ایســنا، ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی، در 
جلســه علنی دیروز )سه شــنبه( مجلس شورای اسلامی 
در تذکــری اظهار کرد: گزارش هیــات تحقیق و تفحص 
از حقوق های نامتعارف و نجومی آماده شــده است منتها 
جلسات کمیسیون برنامه برای ارجاع این گزارش از لحاظ 
تعــداد اکثریت اعضا به رســمیت نرســید و این گزارش 
بلاتکلیف ماند لذا قرار شد از اعضای کمیسیون برای اعلام 

موافقت امضا گرفته شود که این امضاها موجود است.
وی ادامه داد: سوال این است که چرا هیات رئیسه کمیسیون 
برنامــه و بودجه این گزارش را برای قرائت به صحن علنی 
ارجاع نمی دهد چون در این گزارش آسیب شناسی درباره 
زمینه های پرداخت حقوق های نجومی شده و به دنبال آن 

است که این راه ها بسته شود.

عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبری:
دین افیون جامعه نیست

عضو دفتر حفظ و نشــر آثار حضرت آیت الله خامنه ای در 
پیامی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت؛ تأکیدات مکرر 
 رهبر انقلاب بر مطالعه و کتابخوانی اقشــار مختلف بویژه 
جوانان، بیانگر این حقیقت اســت کــه نه تنها دین افیون 
جامعه نیســت بلکه نظام دینی به دنبال جامعه  ای رشید 

و آگاه است.

محرمانه کردن قراردادهای خارجی 
روشی برای کاسبی تحریم است!

یک فعال سیاســی با اشاره به خرید ســه میلیارد دلاری 
اتوبــوس چینی گفت: محرمانه کــردن قراردادهای عادی 

خارجی یکی از روش های کاسبی تحریم است.
حشمت الله فلاحت پیشه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
محرمانه کردن قراردادهای عادی خارجی یکی از روش های 
کاسبی تحریم است. در خرید سه میلیارد دلاری اتوبوس 
چینی، اعلام نام ابرشرکت مشاور و شرکت های خرد سهیم 
و البته واسطه ها ضروری است. با این پول می توان یک خط 

تولید اتوبوس راه اندازی کرد.

انتقاد جعفرزاده 
از بازداشت صادق زیباکلام

صبح روز یکشنبه، خبرگزاری قوه قضائیه، اعلام کرد که؛ 
»در پی قطعی شــدن برخی احــکام پرونده های قضایی 
صادق زیبا کلام، این فرد جهت اجرای احکام صادره وارد 
زندان شــد.« این خبر با واکنش هایی از سوی چهره های 

سیاسی و رسانه ای مواجه شد.
در همین راستا، غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده 
ادوار مجلــس، در گفتگو با خبرآنلاین، با اشــاره به این 
موضوع گفت: تنها ســندی که ما می توانستیم در کشور 
ارائه کنیم که آزادی هست، صادق زیباکلام بود که آن را 
هم از ما گرفتند. این مســئله نشان می دهند که آزادی ها 

محدود شده و هر حرف زدنی جرم محسوب می شود.
وی با بیان اینکه، آقای زیباکلام، یک تاریخ شــناس، آدم 
آزاده، حر و دلسوز کشور هستند، ادامه داد: من به شخصه 
خیلی از حرف های او را قبول نداشته و به آنان نقد دارم اما 
دلیل نمی شود که او را در روز نمایشگاه کتاب بازداشت و 
زندانی کنند. این نشان می دهند که آزادی های اجتماعی 
و جمهوریت در خطر اســت و باید یک فکر اساسی برای 
آن شــود. وی گفــت: من پیش بینی می کنــم که درپی 
دعواهای اصولگرایان برای کســب کرسی ریاست مجلس 
می خواهند حواس ها را پرت کنند اما آنقدر مشکلات زیاد 

است که با این مسائل پاک نخواهد شد.
وی با بیان اینکه هر از چند گاهی می خواهند یک شوکی 
به جامعه وارد کنند، گفت: زیباکلام هر از گاهی مطالبی 
را بیــان می کرد کــه انتقادات زیادی هم بــه او وارد بود 
اما اینکه این اســتاد دانشــگاه را بازداشت کنند، یکی از 
خطاهای بزرگ حاکمیتی اســت، باید بعد از مشارکت ۸ 
درصــدی در انتخابات عزا می گرفتند که آن را حماســه 
خوانده و حتی وزیر کشــور توئیت خود را پاک کرد. این 
اقدامات پســندیده نیست و امیدوارم هرچه زودتر ایشان 

آزاد شود.
جعفرزاده ادامــه داد: آقای زیبــاکلام در داخل صحبت 
می کرد، ما هر چه در داخل کشــور منتقد داشته باشیم 
بهتر از آن است که در خارج داشته باشیم، ما نمی توانیم 

سرمایه های خودمان را حفظ کنیم.
این نماینده ســابق مجلس با اشــاره بــه دعواهای اخیر 
اصولگرایان گفت: چندتا موضوع را میان خودشان قاطی 
کردنــد و حالا خبرِ گرفتن ســکه و پولشویی هایشــان، 
فســادهای بین آن ها برای طــرح صیانت و اختلالات در 
اینترنت، مشــارکت ۸ درصدی در انتخابات و ... درآمده 
اســت، گفتند یک شــوک خبری ایجاد کنیم. هرکسی 
که خبر بازداشــت آقای زیباکلام را شــنید ناراحت شد. 
شاید شما هم حرف های او را قبول نداشته باشید اما این  

حرف ها هیچ خطری نداشت.

مجلس 

سوشیال

رویداد

گروه سیاســی- مانیا شوبیری: »امربه 
معــروف و نهی از منکــر در حکومت 
اســامی برعهده افراد نیست« حجت 
الاسام هادی ســروش در گفت وگو با 
حجاب  اینکه  بیان  با  ســالاری  مردم 
از واجبات شــرعی است و این وظیفه 
شــرعی را تنها تذکر می داند که باید 
کــه درجایی که اثر دارد اجرا شــود. 
وی در این گفت وگو به آســیب های جبران 
ناپذیر رفتار دوگانه درباره گشــت ارشــاد 

اجتماعی و مدیران نیز اشــاره کرده و گفت: 
رفتار دوگانه هرکجا به هرشــکلی در جامعه 
شکل بگیرد، آســیب های مختلف هم روی 
قانون مداری شهروندان جامعه می گذارد، هم 
روی دینداری شــهروندان. در ادامه مشروح 
گفت وگوی مردم سالاری با این استاد حوزه 

علمیه را می خوانید:
جناب سروش نظر اسام درباره حجاب 

چیست؟
مســئله حجــاب از احکام دینی ماســت و 
تردیــدی در آن وجود نــدارد، البته درباره 
مقــدار حجاب اختلاف نظــر در فقه وجود 
دارد کــه چه مقدار ایــن حجابی که واجب 
است باید رعایت شود. از طرف دیگر حجاب 
در عین حال که یک مســئله فردی است، 
اما می تواند آثار اجتماعی نیز داشــته باشد. 
منکر این موضوع نیستیم که حجاب بازتاب 

خودش را در جامعه دارد.
موضوع حجاب و بی حجابی چه انعکاس 
بازتابی می تواند در جامعه داشــته  و 

باشد؟
در زمینه انعکاس حجاب یا عدم حجاب در 
جامعه در متون فقهی دستور خاصی نداریم، 
آن دستوراتی که وجود دارد در مورد حجاب 
به عنوان یک وظیفه شرعی برای حفاظت از 

حریم یک شخص است. 
طبیعتا کســانی که معتقد هســتند بازتاب 
اجتماعــی حجاب و بی حجابــی در جامعه 
می تواند انعکاس داشته باشد، براساس اینکه 
حکومت، حکومت دینی است دست به کار 
می شــوند که برای رســیدن به یک نتیجه 
مثبت درباب حجــاب یک قوانین و رفتاری 

را تعریف کنند.
فرض اینکه ما بازتــاب حجاب در جامعه را 
بپذیریم که البتــه در همین نقطه مخالفان 
جدی وجــود دارد، در بعضی از متون دینی 
ما هــم آمده اســت که بازتــاب اجتماعی 

بی حجابی کلی نیست.
در متون دینی آمده اســت که زنان با سن 
بالا و بانوانی که اقلیت دینی هستند به هیچ 
عنوان حجاب از نظر فقهی و دینی برای آنها 
ضرورتی ندارد. کسانی که این نظریه را دنبال 
می کنند و یا نظریه پردازی در حوزه حجاب 
دارند، به این نکته توجه داشتند که بازتاب 
حجاب و بی حجابــی در جامعه به صورت 
کلی نمی تواند باشد، که اگر به صورت کلی 

بود دین او را به ما گوشزد می کرد.
در مقابل افرادی هستند که نظر دومی دارند 
و می گویند ما براســاس مســائل مربوط به 
چالش های اجتماعی حتــی در مورد زنانی 
که ســن بالاتری دارند و یــا اقلیت  مذهبی 
هســتند، بر اســاس مواجه بــا چالش های 
اجتماعی کــه داریم برای آنها هم حجاب را 

ضروری می دانیــم. طبیعتا به هر دو نظریه 
افرادی گرایش دارند. 

جناب ســروش قانون شدن حجاب در 
جامعه باید چه شرایطی داشته باشد؟

اگر بنا شود حجاب تبدیل به قانون شود، این 
قانون هم باید مانند همه قوانین که با جامعه 
ارتباط مســتقیم دارد، نه تنها در تدوین آن 
باید از نظرات کارشناسان استفاده شود، بلکه 
باید از نظر روانشناســان، جامعه شناســان 
حتی از نظر کسانی که در امر اقتصاد دارای 

کارشناسی قابل قبولی هستند مورد بررسی 
قرار گیرد.  قانون بدون کارشناســی جامعه 

یک قانون سلیقه ای خواهد بود.
با در نظر گرفتن افکار و نظریه های مختلفی 
که می تواند در جامعه موثر باشد به مراحل 
اولیه ای که قانون را تعیین می کنند رسید و 
بعد مانند همه قوانین کشور بحث و بررسی 
شــود و به یک قانون جامع رســیده و بعد 

عرضه شود.
فرض کنیــد موضوع حجاب یک امر قانونی 
شد، قانونی را درباره حجاب پیش نویسش را 

به قانون گذار عرضه کردند و فرض می کنیم 
قانــون گذار هم قانون حجــاب را تدوین و 
عرضه کــرد؛ زمانی که این قانون می خواهد 
اجرا شــود، مثل همه قوانین دارای راهکار 
مخصوص به خودش است، هر راهکاری غیر 
از راهکاری که قانونگذار قرار داده و روشــن 
بیان کرده است، نمی تواند راهکار این قانون 
باشــد.  غیر از این طبیعتا راهکار سلیقه ای 
خواهد بود و راهکار ســلیقه ای نمی تواند با 
پوشــش قانون خودش را نشــان دهد و نه 
اســتناد قانونی خواهد داشت و نه به نتیجه 

خواهد رسید.
اگر این موضوع قانون شــد عملا قانون باید 
شفاف و صریح باشــد و حقوقدان ها بتوانند 
به آن اســتناد کنند. در همه قوانین اینگونه 
اســت، قانون باید آنقدر شــفاف و روشن و 
مدون باشــد که یک حقوقــدان به راحتی 
بتواند به آن اســتناد کند. اگر قانون دارای 
شبهه، تیرگی یا نارســایی باشد، قطعا این 
قانــون در مرحلــه اجرا با مشــکل مواجه 

می شود.
از طرف دیگر قانون وقتی قانون است که در 
سراسر کشــور افکار عمومی آن را بپذیرند، 
اگــر قانون را افکار عمومــی نپذیرند، ما در 
اجرای آن قانون دچار مشکل خواهیم شد. 

اگر قانــون در موضوع حجاب مدون شــد، 
همین قانون باید مشــخص کند که مقدار 
مواجــه با بی حجابان چه مقدار اســت، این 
موضوع باید جرم انگاری شــود، اولا این چه 
نوع جرمی اســت، چه کیفری دارد، مجری 
این حکم قانونی کیست؟ قانون باید مشخص 
کند مجری اجرای حکم تا چه اندازه می تواند 
وارد شود، چون اینها اصلا کار شرعی نیست؛ 
امر به معروف و نهی از منکر شــرایط دارد و 
اگر یکی از این شــرایط وجود نداشته باشد 

وجوب از بین می رود.
اگر حجاب قانون اســت، مجری این قانون 
کیست؟ ضابط این قانون کیست؟ اگر نیروی 
انتظامی است تا چه میزان می تواند دخالت 
کند؟ آیا می تواند فرد را بازداشــت کند در 
صحنــه؟ اگر فــرد قانون گریــز تمرد کرد 
می تواند با ضرب و شتم او را دستگیر کند؟ 

همه اینها را باید قانون مشخص کند.
اگر کســی در بحث حجاب قانون را مطرح 
می کند، باید در این قانــون همه چیز از ۰ 
تا ۱۰۰ مشــخص شده باشــد وگرنه قانون 
ضمانــت اجرایی ندارد. یکــی از نقاط مهم 
این قانون مســئله میدانــی یعنی مواجه با 

بی حجاب است.
به نظر شــما برخوردهــای فیزیکی 
در  نور  عنــوان طرح  تحت  نیروهایی 
خیابان ها چه آسیب های در پی خواهد 
داشت؟ چه از نظر اجتماعی چه از نظر 

دینی؟
نیروهای طرح نــور می گویند اجرای قانون 
می کنند، ولی اجرای دین و شــرع به عهده 
پلیس و نیروهای امنیتی نیســت؛ بلکه در 
امر دین و شرع است و تحت پوشش امر به 
معروف و نهی از منکر قرار می گیرد، از طرف 
دیگر امــر به معــروف دارای ضوابط فقهی 
خاصی دارد.  بــرای امر به معروف و نهی از 

منکر فقه های ما تا ۸ شرط را برشمرده اند.
اینکه آمر به معروف باید منکر را بشناســد، 

باید احتمــال تطهیر دهد، نبایــد ضرر به 
شخص در امر به معروف و نهی از منکر ایجاد 
شود، نباید باعث نفرت آفرینی به دین شود 
و... اینها شرایط امر به معروف و منکر است.

طبیعتا کســانی که وارد عرصــه مقابله با 
مسئله بی حجابی شده اند و به گفته خودشان 
به صورت قانونی اینــکار را انجام می دهند، 
نمی تواند امر به معروف و نهی از منکر باشد. 
چون تحت ضوابط فقهــی امر به معروف و 

نهی از منکر نمیگجد.
امر به معــروف و نهی از منکــر تنها تذکر 
است، آنهم در جای که تاثیر کند و اصلا در 

حکومت اسلامی بر عهده افراد نیست.

مقابله با بی حجابی فراتر از قانون، بی قانونی 
صرف است و به هیچ عنوان تاثیر مثبت روی 
ساختارهای ما در کشــور نخواهد داشت و 
ما با عوارض و آســیب های دیگری رو به رو 
خواهیم شد. چون وقتی فرد قانون گریزی از 
قانونی گریخت و ضابط قانون بخواهد او را به 
قانون برگرداند، خودش هم قانون را رعایت 

نخواهد کرد.
فردی هم که با قانون گریز برخورد می کند 
باید پایبند به قانون باشــد در غیر اینصورت 
شــاید دومی از اولی گریزش از قانون بدتر 
باشــد، اولی یک قانون مدون را اجرا نکرده 
ولی دومی با ابزار قدرت از قانون فرار می کند، 
طبیعتا دومی از اولی مشکل بیشتری از نظر 

دیدگاه حقوقی و قانونی ایجاد می کند.
این رفتار قانون شــکنانه از ســمت 
افکار  در  تاثیــری  قانون چه  مجریان 

عمومی دارد؟
تاثیــر هرگونه رفتار فراتر از قانون آســیب 
جدی به قوانین یک کشــور می زند. یعنی 
اینطور نیست که اگر یک نفر برخلاف قانون 
حرمت شخصی را شکســت و با او برخورد 
فیزیکی کرد، تنها به این موضوع آسیب بزند. 
رفتارهای بیرون از قانون، فقط قانون حجاب 
را از بین نمی برد، بلکــه هرگونه رفتار ضد 
قانونی توســط مامورانی که باید مجســمه 
قانون باشند، منجر می شود که همه قوانینی 
که در یک کشور حاکم است و باید براساس 
آن قوانین، نظم آن کشــور رعایت شود، در 

شکل های گوناگون شکسته خواهد شد.
یعنی وقتی قانون گریزی، قانون شکنی، در 
مقابله با حجاب در مقابله با بی حجابی شکل 
بگیرد، مانند یک بیماری ســرایت می کند 
و انــدام و اعضای جامعــه را خواهد گرفت؛ 
یعنی ما در امر اقتصاد هم شاهد بی قانونی 
خواهیم بود، در امر امنیت و سیاست شاهد 

بی قانونی خواهیم بود.
آسیب دوم این است که چون حجاب به دین 
ما وصل اســت، چون یــک زاویه آن با دین 
ارتباط دارد، هرچه کارشناس دین هم بیاید 
بگوید که این رفتار مورد تایید دین نیست، 
این برخوردهای فراقانونی به پای دین نوشته 
می شود و وقتی به پای دین نوشته می شود، 
نه تنها گریز از قانــون در موارد دیگر پیش 
می آیــد، بلکه ما با گریــز از دین نیز مواجه 

می شویم.
دولت در ابتــدای کار خود مدعی بود 
که گشت ارشــاد مدیران را راه اندازی 
بودیم که در  اما شــاهد  خواهد کرد، 
جریاناتی مانند چای دبش، حوزه علمیه 
ازگل و ... سکوت کرد و رفتار منفعانه 
داشت، اما در باب مقابله با بی حجابی 
بازگشت گشــت ارشاد بودیم؛  شاهد 
این تناقضات چــه ذهنیتی را به افکار 

عمومی خواهد داد؟
هر رفتــار دوگانه ای آســیب های جدی به 
شخص و محلی که رفتار دوگانه فرد بازتاب 
پیــدا کند میزند. چرا دین بــه ما می گوید 
ریاکاری نکنید؟ چون ریــاکاری یک رفتار 
دوگانه است و رفتار دوگانه مورد تایید دین 

نیست حتی در عبادات شخصی.
رفتار دوگانه، روحیه نفاق را در شــخصیت 
انســان شــکل می دهد، ایــن روحیه نفاق 
روحیه ای اســت که قرآن و ســنت پیامبر 
و اهل بیت کامــلا با آن مبــارزه کرده اند، 
این رفتار دوگانه اگــر از فرد بیرون آمده و 
بخواهد به جامعه برسد دیگر آسیب تنها به 
فرد نیســت، روحیه نفــاق کل جامعه را در 

برمی گیرد.
ایــن که در مواجهه با یک ناهنجاری قانونی 
به نام بی حجابی شــدت عمل خرج شــود، 
هزینه های زیاد مادی و معنوی صرف شود، 
اما در مقابل فسادهای کلان یک کشور که 
بازتاب های داخلی و خارجی داشــته، اما در 
مقابلــه با آن، آن حجم فعال بودن نیروهای 
انسانی، فعال بودن هزینه های مورد نیاز در 
مواجه با آن فساد کلان دیده نشود می شود 

رفتار دوگانه.
این رفتار دوگانه از دیدگاه من، نفاق اســت. 
وقتی دوگانگی تبدیل به نفاق شــود، همان 
خطری جامعه را تهدید می کند که همواره 
قرآن و رهبران الهــی این چالش را متذکر 

شدند.

طبیعتــا رفتار دوگانه هرکجا به هرشــکلی 
در جامعه شــکل بگیرد آسیب های مختلف 
هــم روی قانون مداری شــهروندان جامعه 
می گــذارد، هم روی دینداری شــهروندان. 
این می تواند خســارت بســیار بزرگی باشد 
کــه جبــران آن زمــان و هزینــه زیادی 
خواهد داشــت. بهتر این است که در تمام 
ناهنجاری های اجتماعی، فساد چای دبش، 
فساد مربوط به یک روحانی در حوزه علمیه، 
فســاد زبانی یک روحانی در رسانه ملی و ... 
ضابطین قانون بدون هیچگونه چشم پوشی 
و با یک چشــم نگاه کردن به موارد فساد را 
رصد کرده و بــا آن مقابله کنند. باید معیار 

قانون باشد در برخورد با همه.

گفت:  سازندگی  کارگزاران  حزب  عضو 
روحانی مانند بســیاری از عقای نظام 
با مردم طرف شود  باید  متوجه شــد 
و با آنها ســخن بگوید و فحوای نامه او 
به شــورای نگهبان هم همین نکته را 

می رساند.
محمودعلیــزاده طباطبایــی، عضــو حزب 
کارگزاران سازندگی، در گفت وگو با منیبان 
در رابطه با نامه اخیر حسن روحانی به شورای 
نگهبان گفت: متاسفانه شورای نگهبان مدت 
زمان طولانی است که تغییر مسیر داده و کار 
به جایی کشید که صلاحیت شخصی مانند 
آیت الله هاشمی رفسنجانی را رَد کرد ، طبیعی 
اســت که در ادامه این مسیر حسن روحانی 
را هم ردصلاحیت کند. او افزود: روحانی در 
زمان ریاست جمهوری تصمیماتی گرفت که 
تصمیمات نظام محسوب می شد و همه آنها 

مورد تایید رهبری بــود در حال حاضر این 
تصمیمات مبنای ردصلاحیت او در خبرگان 
شــد و این قطعا تعرض به حقوق شهروندی 
افراد اســت. این چهره سیاسی اضافه کرد: 
روحانی مانند بسیاری از عقلای نظام متوجه 
شــد باید با مردم طرف شود و با آنها سخن 
بگویــد و فحوای نامه او به شــورای نگهبان 
هم همین نکته را می رساند. درحال حاضر 
امیدی به برخی مســئولان نیست و روحانی 
هم راه ارتباط با مردم را انتخاب کرد چرا که 

مردم محرم ترین افراد برای کشور هستند. 
او تاکید کرد: اگر شــورای نگهبان در ســال 
۱۴۰۴ هم همین رویه را پیش بگیرد شرایط 

مثل دوره دوم انتخابات مجلس خواهد بود.
علیزاده طباطبایی در پایان گفت: با همه این 
موارد همچنان رئیســی و تیم او به روحانی 
می تازند و می خواهنــد کمبودهای خود را 

گردن رئیس جمهور سابق بیاندازند، در زمان 
روحانی هیچ مقام مســئولی از احمدی نژاد 
بــد نمی گفت، در زمان خاتمــی و آیت الله 
هاشــمی هم شــرایط همین بود این عادت 

را فقط رئیســی و احمدی نــژاد دارند که از 
دولت های پیشین بدگویی می کنند، رئیسی 
۲ ســال اســت که به دنبال برجام روحانی 

می دود و نمی رسد.

حجت الاسلام هادی سروش در گفت وگو با »مردم سالاری«:

مقابله با بی حجابی نباید فراتر از قانون باشد

عضو حزب کارگزاران سازندگی:

رئیسی ۲ سال است که به دنبال برجام روحانی می دود و نمی رسد

امر به معروف و نهی از منکر تنها تذکر است، آن هم در جایی که تاثیر کند 
و اصلا در حکومت اسلامی بر عهده افراد نیست
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م

زمانی حجاب می تواند قانون قابل اجرا باشد که مثل همه قوانین راهکار 
مخصوص به خودش را طی کرده باشد، قانون بدون کارشناسی جامع یک 

قانون سلیقه ای خواهد بود
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م

اگر حجاب قانون اســت، مجری این قانون کیســت؟ ضابط این قانون 
کیست؟ اگر نیروی انتظامی است تا چه میزان می تواند دخالت کند؟ آیا 
می تواند فرد را بازداشت کند در صحنه؟ اگر فرد قانون گریز تمرد کرد 

می تواند با ضرب و شتم او را دستگیر کند؟
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